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صحبت هاي رهبر معظم انقلاب هش��داري مهم بود، 
آنجا كه فرمودند: »اگ��ر ما در مقابل تح��ولات نو به نو 
در موضوع تبليغ، غفلت و سستي كنيم دچار استحاله 
فرهنگي مي شويم و مانند غرب گرفتار قبح زدايي قدم 
به قدم از گناهان بزرگ خواهيم ش��د كه جبران آن، به 
آساني ممكن نيست، همچنان كه امام مكرر مي گفت 
اگر اسلام در ايران سيلي بخورد تا سال هاي سال اثرش 

باقي خواهد بود.«
حرف ها از آيه16 س��وره يونس شروع مي شود، آنجايي 
َابِثْتُ فيِكُمْ عُمُرًا مِنْ قَابْلهِِ أَافَالاَا  دْ ل كه خداوند مي فرمايد: فَاقَا
. صدق گفتار پيامبر)ص( درباره اينكه رسولي از  تَاعْقِلُونَا
جانب خداست و حامل پيامي و ديني راهگشا، در اين 
نهفته كه او نه صرفاً با قول و گفت��ار خويش كه با تمام 
زندگي و همه ريزه كاري ها و نقش هاي ظريف و لطيفش 
به حق بودن دين خويش گواهي داد و آن را تبليغ كرد. 

فايده چنين تبليغي زنده ماندن معارف و خط انتقال آن 
است. اگر ما امروز مي ناليم كه: »بچه هايي كه در دامان ما 
بزرگ شده اند و بچه هاي خود ما هستند، چرا با احساس 
ما، با معرفت ما، با اعتقاد ما گره نخورده اند و با اين همه 

بيگانه اند و در جمع هاي ما، با اشك ها و با خنده هاي ما 
بيگانه اند و گريه كردن هاي ما را نمي فهمند، در جمع ما 
مي آيند، مأنوس و سرگرم هم مي شوند ولي بين ما و آنها 
فاصله است.« بايد گير اصلي را در منتقل نكردن معارف 
از نسل پيش به نسل بعد جس��ت وجو كرد؛ انتقالي كه 
يك تبليغ همه جانبه را نياز دارد، نه صرفاً گفت وشنودي 
از رسانه ها و بي حضور و ملازمه و همراهي در تمام آنات 

زندگي. 
اس��تاد صفايي وضعيت شكاف بين نس��لي را اينگونه 
آسيب شناسي مي كند: »ما مي بينيم نسلي كه بعد از ما 
آمده، با آن چيزي كه ما ديروز آن را بديهي مي دانستيم، 
كاملاً فاصله دارد. مؤمن است، معتقد است، متوجه است، 
دلسوز اس��ت ولي مترهايش كاملًا متفاوت شده است. 
چرا؟ چه چيزي را بايد تحصيل مي كرديم كه نكرديم؟ 
چه چيزي را بايد تبليغ مي كرديم كه نكرديم؟ و چگونه 

بايد تبليغ مي كرديم؟«.
سپس ايشان اينگونه پاسخ مي دهد: »ما اين خط انتقال 
معرفت را پاسداري نكرده ايم. خط مي گويم و نه نقطه و 
منظورم از خط مجموعه اي از كارها و فعاليت هايي است 

كه بايد انجام مي شده و نشده است.«
تغييرروحيهوتأثيردرامرتبليغ

مقصر اصلي اي��ن وضعيت هم پديداي��ي يك »روحيه  
مآل انديش« اس��ت؛ روحي��ه اي كه آرام آرام از ش��ور و 
حرارت روزهاي آغازين جواني افتاده و مآل انديش��انه 
و محافظه كارانه به غار منافع ش��خصي خزيده و سعي 
مي كند براي خود مالي و منالي و عنوان��ي و رزومه اي 
بس��ازد، در حالي كه همين ف��رد، روزگاري از دنيا دل 
كنده و با صفاي باطن و اخلاص در عمل، آمده بود براي 
فراگيري معارف، حالا كه بايد اين معارف را به نسل بعد 
منتقل كن��د، كميت تبليغش مي لنگ��د، چون درگير 

حجاب هاي مادي شده است. 
مرحوم صفايي مي نويسد: »ما بين اين دو نسل، نسلي 
كه از آن گرفتيم و نس��لي كه بايد ب��ه او مي پرداختيم، 
كم كاري كرده ايم. ممكن است بگوييد آنچه ما از نسل 
گذش��ته دريافت ك��رده بوديم، جواب مش��كلات اين 
نسل را نمي دهد، ولي ما موظف بوديم تحصيل و تبليغ 
كنيم و آنچه را كه نياز اينهاس��ت به دست بياوريم، نه 
اينكه خودمان به دنياي ديگري مش��غول ش��ويم و به 
امكانات رنگارنگ روي بياوري��م و از خانه هاي خاص، از 
زندگي خاص و از راحت��ي خاصي حرف بزنيم و برايش 

كار كنيم.«
چگونگيانتقالمعارف

يك مسئله بايد به صورت جدي مطرح شده و پاسخ يابد: 
چگونه خط انتقال معارف را دنبال كنيم؟

اين س��ؤال يعني ما بايد نيروهايي را در خود بپرورانيم 
كه كار آنها نه صرفاً حمل عل��م و معرفت كه حفظ علم 
و معرفت و سپس دستيابي به تكنولوژي انتقال آن نيز 
باشد. منظور ما از تكنولوژي انتقال معارف يا روش انتقال 
معارف، بحثي فراتر از ابزارهاي اتقال اس��ت. به عقيده 
استاد صفايي عوامل انتقال معارف عبارتند از: قول، فعل 
و نوع زندگي. قول خود بحثي مبسوط و مفصل دارد و 
از آنجا كه در اين نوشتار بيشتر به دنبال تبليغ عملي و 
انتقال از طريق نوع زندگي هستيم، به توضيح روش های 

دوم و سوم خواهيم پرداخت. 
انتقالمعارفبافعل

مراد از انتقال معارف به وسيله فعل يعني »من با نمازم، 
با روزه ام، با احسانم مي توانم به ديگران بگويم شما هم 
احسان كنيد! براي اينكه نگويند كه او احمق است كه 
دارد هستي اش را بر باد مي دهد، بايد اين احسان توجيه 
و تبيين شده باش��د، يعني فعل، بعد از تبيين و تبين و 

مشخص شدن مباني اش، كارگشاست، وگرنه اگر تبيين 
شكل نگرفته باشد، اگر مباحث توجيه نشده باشند، اگر 
زمينه ها مشخص نشده باشد، اين فعل توجيهي ندارد، 
حمل بر حماقت و بي سروساماني مي شود. فعل و عمل در 
زمينه اي كه مباني تبيين و توجيه شده باشند، قابل طرح 
هستند و آن موقع است كه اين فعل مي تواند در طلب و 

استقامت و سبقت شخص تأثيرگذار باشد.«
»اين فعل مي تواند در شخص طلب و اعتماد را ايجاد كند. 
ببينند كه دروغ نمي گوييد. به كسي كه هستي اش را مايه 
گذاشته، مي شود تكيه كرد. عمل مي تواند نمونه باشد كه 
حجت است كه اين كار شدني اس��ت، چون فلاني هم 
همان كار را كرد. او هم از هستي اش گذشت. او هم مايه 
گذاشت. او هم سوخت. او هم جان داد، پا داد، دست داد، 
هستي اش را داد، يعني عمل، هم در حوزه  طلب و انديشه 
و هم در حوزه  اعتماد و امين بودن و هم در حوزه  حركت 
و هم در حوزه  اس��تقامت و صبر و هم در حوزه  شتاب و 

سبقت، كارگشاست كه اينگونه مي توان دويد.«
عمل بر ما حجت اس��ت، يعني بع��د از تبيين همه  اين 
مسائل، مي شود اينگونه زندگي كرد. مي شود از خيلي 
از چيزها گذشت. مي شود به آنچه جاهلان را به وحشت 
مي اندازد انس گرفت: أنسوا بما استوحش منه الجاهلون. 
اين است كه به عمل دعوت كرده اند: »كونوا دعاه الناس 

بغير ألسنتكم«.
انتقالمعارفبانوعزندگي

راه ديگر براي تبليغ و رساندن معارف به نسل ديگر، نوع 
زندگي و نوع حيات اس��ت كه با اصطلاح سبك زندگي 
زياد ش��نيده مي ش��ود. »جريان حيات و ن��وع زندگي 
خيلي گسترده تر از داس��تان فعل است و آمال و احوال 
و اعمال را دربرمي گيرد. مجموعه  مرتبطي اس��ت كه 
باهم ارتباط زنده دارند، يعني در هيچ مقطعي از عمل 
جدا نش��ده تا براي نمايش به اين و آن نشان داده شده 
باش��د، بلكه مجموع��ه اي از روابط زنده اس��ت، يعني 
آرزوهايش، رفتارش، نشس��تنش، خوابيدنش، دوست 
داشتنش، دشمن داش��تنش، مجموعه اي از زندگي و 

روابط زنده است.«
وقتي رسول مي خواهد بيان كند، اين نيست كه بگويد 
من امينم يا امين نيستم، بلكه مي گويد: »لبثت فيكم 
عمرا«، يعني يك مجموعه اي از زندگي مطرح اس��ت. 
ممكن است مقطع و برشي از يك زندگي، برش زيبا و 
شيريني داشته باشد، ولي اين مجموعه  به هم پيوسته 
است كه مي تواند دعوت بهتري را داشته باشد: »فلنحيينه 

حياه طيبه«. 
اين تشكل مجموعي در معارف آدمي، در آرزوهاي آدمي، 
در حالات آدمي و در اعمال آدمي و اين مجموعه  منسجم 
هماهنگ است كه تبيين مي كند و معارف ديني را انتقال 
مي دهد و مي بينيم كه رسول بر اين تكيه مي كند: »فقد 

لبثت فيكم عمرا من قبله افلاتعقلون؟«.
اگر ما مي خواهي��م تبليغ كنيم و حرف ه��ا را منتقل 
كنيم، بايد با مجموعه اي كه با آنها آش��نا ش��ده ايم، 
زندگي كنيم. تنها بحث عمل نيس��ت، بحث زندگي 
كردن اس��ت. ب��ه گفته  يكي از دوس��تان كس��ي كه 
مي خواهد زبان انگليسي ياد بگيرد، بايد آنقدر آماده 
باشد كه خواب انگليس��ي ببيند! يعني بايد تو با اين 
مقوله آن ق��در زندگي كن��ي كه حس ت��و هم عوض 
بشود. تا در اين فضا ننشسته باش��ي و با اينها زندگي 
نكرده باشي، بيگانگي است و اين بيگانگي را بچه ها با 
غريزه ش��ان مي فهمند و متوجه مي شوند، البته آنچه 
مقدم بر فهم تكنولوژي تبليغ و انتقال معارف اس��ت، 
فهم اين نكته اس��ت كه دين به معن��اي تعبد صرف 
نيست و دين مساوري با يكسري عواطف و احساسات 
خالي نمي باش��د چراكه دين تعبدي و دين عاطفي، 
امكان انتقال را ندارد، لذا باي��د دين را مجموعه اي از 
بصيرت ها و گرايش ها دانست تا بتوانيم معارف آن را با 
قول و فعل و نوع زندگي منتقل ساخته و تبليغ كنيم. 
نكته مهم پاياني آنكه ما هر زمان نام »تبليغ« را مي گوييم 
و مي شنويم، ذهن مان به وظيفه صنف خاصي از مردم 
معطوف مي ش��ود. در حالي كه همه ما به اندازه علم و 
توان مان، بايد در پاسداري از خط انتقال معارف قدمي 
برداريم و آنچه خودمان را به راه آورده، به ديگران منتقل 

سازيم، آن هم به وسيله  تكنولوژي درست. 

مريماردوئي
خداوند در آيه 1۹ هود يك��ي از اهداف اصلي خلقت 
انس��ان را دس��تيابي به رحمت بيان كرده و فرموده 
هُمْ؛ مگر كسي  لَاقَا لكَِا خَا است: »إلِا مَانْ رَاحِمَا رَابكَا وَا لذَِا
را كه پروردگارت رحم كند! و براي همين )پذيرش 
رحمت( آنها را آفريد.« در ادامه  آي��ه نيز بيان كرده 
اس��ت اگر انس��ان به اين رحمت دس��ت پيدا نكند، 
عاقبتش جهنم و چشيدن عذاب الهي است: »وَا تَامت 
عين؛  نمَا مِنَا الجِْنه وَا الناسِ أَاجْمَا هَا َان جَا َامْلَا ه رَابكَا لَا لمَِا كَا
و فرمان پروردگارت قطعي شده كه جهنم را از همه 
)سركش��ان و طاغيان( جن و انس پر خواهم كرد.« 
خداوند مجراي دستيابي به اين رحمت را در آيه ۲1 
لَاقَا  سوره  روم اينگونه ذكر كرده است: »وَا مِن آيَااتهِِ أَانْ خَا
َايْنَاكُمْ  لَا ب عَا ا وَا جَا َايْهَا اجًا لتَِاسْكُنُوا إلِ َاكُمْ مِنْ أَانفُْسِكُمْ أَازْوَا ل
ه؛ و از نش��انه هاي او اينكه همسراني از  ده وَا رَاحْمَا مَاوَا
جنس خودتان براي شما آفريد تا در كنار آنان آرامش 
يابيد و در مي��ان تان مودت و رحمت ق��رار داد.« به 
عبارتي راه وصول به رحمتي كه سبب عاقبت بخيري 

انسان مي شود، از نظام خانواده مي گذرد. 
از سويي در قرآن به محلي كه نطفه  تشكيل مي شود 
و محل نفخه  روح الهي در كالبد مادي انسان است، 
رحم گفته ش��ده كه با واژه  رحمت ارتباط ريشه اي 
دارد. اين مطالب بيانگر اين نكته اس��ت كه خانواده 
در دريافت رحمت الهي نقش واس��طه دارد و نزول 
رحمت خداوند بر بش��ر از اين مج��را اتفاق مي افتد، 
حتي اگر به آيه 1۸ سوره  هود دقت كنيم كه صحبت 
از اختلاف در انتخاب راه صحيح و سپس قطع رحمت 
است، مي توان اينگونه نتيجه گرفت كه با اختلافات 
خانوادگي مجراي اين فيض قطع خواهد شد. )اخوت، 
س��ند خانواده، ص1۸( در دنياي مدرن به علت نفي 

عالم معنا، قداست ها پايمال شده و ارتباط خانواده با 
عرش الرحمن تحت دست مالي تفكرات مادي مغفول 
مانده اس��ت، به گونه اي كه حديث نبوي در رابطه با 
طلاق و لرزيدن عرش الهي براي انس��ان مدرن اصلًا 
قابل درك نيست. در حالي كه مجراي جهنمي شدن 
انسان ها از همين فروپاشي بنيان خانواده مي گذرد. 

رهبر معظم انقلاب نيز در اين رابطه مي  فرمايند: »به 
خصوص من تكيه مي كنم در اين برهه  از زمان روي 
مسئله  خانواده تكيه كنيد. دشمن - نه دشمن ايران 
يا دشمن انقلاب، دشمن بشريت- تصميم گرفته كه 

نظام خانواده را در بين بشر از بين ببرد. خانواده سنت 
الهي است. دشمن بشريت يعني جريان سرمايه داري 
بين المللي و صهيونيس��م تقريباً از حدود 100سال 
پيش تصميم گرفتند كه خانواده را در بين بش��ر از 
بين ببرند؛ و يك جاهايي موفق شدند. در آن جاهايي 
كه از خدا دور بودند موفق ش��دند، در يك جاهايي 
هم از جمله در ايران اس��لامي ما موفق نش��دند اما 
دارند تلاش مي كنند. اين ازدواج هاي س��خت، اين 
ازدواج هاي دير، اين فرزندآوري كم، اين به تعبير غلط 
زشت شان »ازدواج هاي سفيد« - كه سياه ترين نوع 

زندگي مزدوج اس��ت- همه  اينها به خاطر اين است 
كه خانواده از بين برود... ش��ما مبارزه  با اينها را جزو 
برنامه هاي خودتان قرار بدهيد. طهارت و پاكيزگي 
دامان جوان هاي اين كشور را مورد همت خودتان قرار 
بدهيد و اين يكي از بهترين كارها و يكي از مؤثرترين 
ش��يوه ها براي حفظ انقلاب و حفظ نظام اس��لامي 

است«. )ديدار با مداحان، 13۹7/1۲/07(
بهترين راهكار براي مقابله با هجوم شياطين به كانون 
دريافت رحمت الهي چيس��ت؟ به گواه تاريخ، اولين 
برخورد جدي و بنيادين كه با اسلام صورت گرفته، 

يك برخورد فرهنگي بوده است.
به عبارتي وقتي ما در يك نبرد نرم تمدني از جنس 
اولين نبرد نرمي كه در مقابله  با اسلام شكل گرفت، 
قرار گرفته ايم، راهكار همان راهكار اباعبدالله و توجه 
به فرهنگ عاشوراست. توجه به همين فرهنگ بود 
كه سبب پيروزي انقلاب اسلامي نيز شد. سوليوان 
س��فير امريكا در ايران )س��ال57( اذعان دارد: »در 
ملاقاتي كه در محرم آن سال با شاه داشتم، گفت اگر 
از محرم امسال بگذريم، پيروز مي شويم«. به عبارتي 
شاه نيز حكومت خود را از محرم ضربه پذير مي ديد 
)طاهرزاده، كربلا مبارزه با پوچي ها، ص31(. بر همين 
اساس هيئت به عنوان يكي از مهم ترين كانون هاي 
نشر فرهنگ و معارف حسيني مي تواند نقشي محوري 

در تقويت نهاد خانواده ايفا كند. 
يكي از جلوه ه��اي پررنگ��ي كه در صحن��ه  كربلا 
قابل مش��اهده اس��ت، ارتباطات خانوادگي است. 
عنوان هاي��ي مانند عمه، عمو، ب��رادر، خواهر، پدر، 
مادر، كودك ش��ش ماهه و سه س��اله از الفاظ رايج 
در جريان كربلا و روضه هايي اس��ت كه در جلسات 
هيئت خوانده مي ش��ود و نوعي انس ويژه در روابط 

خانوادگي ايجاد مي كند )عابدين��ي، اهل بيتي ها، 
ص165(. اين حضور خانوادگي امام حسين)ع( در 
كربلا گنجينه و بستر بس��يار مناسبي براي تحكيم 
و يادآوري نسبت هاي خانوادگي است؛ نسبت هايي 
كه برخي از آنها در تهاجم فرهن��گ غربي و ترويج 
فردگراي��ي و رواج تك فرزندي با كمرنگ ش��دن و 
فراموشي روبه رو هس��تند. از سويي در زندگي اهل 
بي��ت)ع( روابط خانوادگي بس��يار پرمعن��ا و مورد 
توجه اس��ت. منبعي ولايي از پيوندهاي رحمي كه 
هيئت مي تواند با بهره گي��ري از آن محبت و روابط 
بين خان��واده  اهل بي��ت)ع( را به جامع��ه منتقل و 

تبيين كند. 
به عنوان نمونه ما ابياتي منس��وب ب��ه اباعبدالله)ع( 
داريم كه خطاب به همسر گرامي شان رباب فرمودند: 
»لعمرك انني لاحب دارا تَاحل بها س��كينه و الربابُ 
َابدُْلُ جُل حالي وَا لَايْسَا للِاَائمي فيها عِتابُ؛  احُبهما وَا ا
به جان تو سوگند! من خانه اي را دوست دارم كه در 
آن سكينه و رباب باشند. آنها را دوست دارم و تمامي 
دارايي ام را به پاي آنها مي ريزم و هيچ كس نبايد در 
اين باره با من س��خني بگويد.« نقل چنين روابطي 
مي تواند الگوي مناسبي را به خانواده ها معرفي كند. 
همچنين احيا و ترويج هيئت هاي خانگي و خانوادگي 
مي تواند زمينه ساز ايجاد وحدت و انس و الفت بيشتر 
ميان اف��راد خانواده و س��بب تقويت صل��ه  ارحام و 
نسبت هاي فاميلي شود، س��پس در مراتب بالاتر و 
ش��كل گيري هيئات عمومي منجر به ش��كل گيري 
خانواده  ولايي در جامعه حول مح��ور اهل بيت)ع( 
شود. اينگونه پيوندهاي ولايي در جامعه تقويت و به 
استحكام نظام ولايي كمك خواهد كرد. )عابديني، 

اهل بيتي ها، صص 1۸1-1۸۲(.

چرانسلجديدبامابيگانهاند؟

خط انتقال معارف را پاسداری نکردیم
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محمدنيكزاد
در باب عاشورا و تحليل علل اين حادثه  عظيم سخنان بسياري به ميان آمده 
است. فقيه، روشنفكر، فيلسوف و مورخ هر يك به شكلي سعي در تحليل 
اين اتفاق بي نظير داشته اند و اين توجهات، خود شاهد اثر شگرف عاشورا 
در تاريخ جهان است. از اتفاقات مبارك عصر معاصر توجه جامعه شناختي 
و مردم شناسانه به مردم عصر اموي اس��ت، يعني مردم عصر امويان داراي 
چه خصلت هايي گشتند و چگونه اين خصلت ها در ميان شان نهادينه شد 
كه مرتكب بزرگ ترين جنايت تاريخ شدند؟ اين سؤال زمينه  تحليل هاي 

گوناگون و جديدي را پيرامون عاشورا فراهم مي آورد. 
در نگاه جامعه شناسي اجتماعي، عنصر »حرص« و تغيير معادلات اقتصادي 
در جامعه  پس از پيغمبر)ص( به نفع خواص، برجستگي بسياري مي يابد. 
گو اينكه با شروع فتوحات دوره  خلفا و غنيمت هاي بي شمار حاصل از آن و 
از طرف ديگر تغيير ريل سيستم انتصابات حكومت و ايجاد امتيازات خاص 
به فرمانده��ان و اطرافيان آنان، جامعه  بي طبقه  نب��وي به جامعه  طبقاتي 
عصر خلفا مبدل شد. اين نظام طبقاتي، نظامي فضيلت كش است؛ نظامي 
است كه انسان ها تنها مي توانند به فكر خود باشند و ديگر ياراي همراهي با 
الوُا البِْرَّ  حسين)ع( را كه اصل نيكي است نمي توانند داشته باشند كه »لَانْ تَانَا

 .» ا تحُِبُّونَا تَّى تنُْفِقُوا مِمَّ حَا
اين ريل گ��ذاري غلط اجتماعي ك��ه حاصلش ثروت هاي ب��اد آورده براي 
خواص بود، آرام آرام عموم جامعه را نيز به س��مت دنيا پرس��تي كش��اند و 
اين طبيعت فقرِ همراه با تبعيض اس��ت. مردم دوره  خلفا مانند مردم دوره  
نبي اكرم)ص( احساس اهميت و آقايي نمي كردند، چون در دوره  پيامبر)ص( 
نه ديوان سالاري حاكم بود كه مردم در آن هيچ انگاشته مي شوند و نه طبقات 
اجتماعي حاكم بود كه فاصله  مردم و حاكمان بي حد باش��د. انس��اني كه 
دستگاه خلافت و سقيفه به ارمغان آورد، يك ويژگي عمده داشت و آن ترس 
بود و تمام حادثه  كربلا ثمره  ترسوهايي بود كه يا از جان خود مي ترسيدند يا 

از مال خود يا خانواده و جايگاه خود. 
سيدالش��هدا)ع( قبل از عاش��ورا در خطبه  من��ا به اين عامل مهم اش��اره 
مي فرمايند:  اي م��ردم از آنچه خدا دوس��تدارانش را به آن پن��د داده پند 
اهُمُ  َاوْلاَا يَانْهَا گيريد، همچون بدگويي او از كاهنان يهود، آنجا كه فرماي��د: ل
 ، انوُا يَاصْنَاعُونَا ا كَا َابِئْسَا مَا حْتَا ل أَاكْلهِِمُ السُّ نْ قَاوْلهِِمُ الْثِمَْا وَا َااّنيُِّونَا وَاالْأَحْبَاارُ عَا ب الرَاّ
چرا علماي رباني و احبار، آنان را از گفتار گناه آلودش��ان نهي نمي كنند؟ و 
 :» لُونَا انوُا يَافْعَا ا كَا »- الى قوله- بئِْسَا مَا ائيِلَا رُوا مِنْ بَانِي إسِْرَا فَا َاذِّينَا كَا فرمايد: عِنَا ال
كافران بني اسرائيل لعنت شدند تا آنجا كه فرمايد: »چقدر آنچه كردند بد و 
ناشايست بود«، به راستي خداوند ايشان را نكوهش كرد، زيرا از ستمكاراني 
كه ميان شان بودند كار زشت و فساد بسيار مي ديدند ولي به طمع بهره اي 
كه از آن س��تمگران مي بردند و از بيم آنكه بي نصيب بمانند، ايش��ان را باز 
نمي داشتند با اينكه خدا مي فرمايد: »فلا تخشوا الناس واخشون؛ و از مردم 

نترسيد بلكه از من پروا كنيد.« 
در قرآن نيز يكي از س��نت هاي الهي سنت ابتلاس��ت كه از مهم ترين اين 
وْفِ وَاالجُْوعِ وَانَاقْصٍ  يْءٍ مِنَا الخَْا َاكُّمْ بشَِا ن بْلُوَا َانَا ابتلائات، آزمايش به ترس است: وَال

 . ابرِِينَا رِ الصَاّ َاشِّ اتِ وَاب رَا الِ وَاالْأَنفُْسِ وَاالثَاّمَا مِنَا الْأَمْوَا
ا  َامَّا  قرآن ريشه اين خوف ها و هراس ها و ترس ها را به شيطان برمي گرداند: ان

. افُونِ إنِْ كُنْتُمْ مُؤْمِنِينَا افُوهُمْ وَاخَا فُ أَاوْليَِااءَاهُ فَالاَا تَاخَا وِّ انُ يخَُا يْطَا لكُِمُ الشَاّ ذَا
 گو اينكه از مهم ترين راه هاي شيطان براي تسلط بر انسان ها همين ترس 
است. ترس از دست دادن آنچه به دست آورده ايم و ترس آنچه مي خواهيم 

به آن برسيم، دقيقاً همان ترس هاي عمر سعد. 
اين آيات ما را به پاس��خ س��ؤال مان نزديك تر مي كند، اينكه »چه كس��ي 
مي ترس��د« دقيقاً ريش��ه در همان تغييرات اجتماعي و اقتص��ادي بعد از 
نبي اكرم)ص( دارد. رشيد رضا، روش��نفكر و مفسر مصري كه از شاگردان 
سيدجمال اس��دآبادي بود، در تفس��ير المنار نقل مي كند: يكي از بزرگان 
دانشمند آلمان در آستانه به بعضي از مسلمين از جمله شرفاي مكه گفته 
است: شايسته اس��ت ما مجسمه معاويه را از طلا س��اخته در فلان ميدان 

پايتخت مان برلين نصب كنيم! به او گفتند: چرا؟
گفت: چون معاويه نظام اسلامي را از اساس مردم سالاري به نظام سلطه و 
زور تبديل كرد! اگر معاويه نبود اسلام كل عالم را فرا مي گرفت و ما آلماني ها و 

ساير اروپايي ها مسلمان شده بوديم! )تفسير المنارج11، ص۲1۴(.
امويان با طبقاتي كردن و ضعيف كردن مردم از نظر جايگاه اجتماعي و توان 
مالي، مجاهدان عصر پيامبر)ص( را به ترسوهايي بدل كردند كه به خاطر 
جايگاه يا اندكي پول، حاضر ش��دند امام حسين)ع( را به شهادت برسانند. 
آيت الله خامنه اي در بخش آثار توحيد در كتاب طرح كلي به توصيف فجايع 
حاصل از ترس در تاريخ اسلام اشاره مي  كنند: »طمع ها برمي گردد به ترس 
و ترس ها ريشه بدبختي ها در زندگي انسان هاست. شما در طول تاريخ نگاه 
كنيد تا ببينيد كه چه چيزهايي موجب شد طرفداران حق در اقليت قرار 
بگيرند، آنجا كه در اقليت قرار گرفتند. چه چيزهايي موجب شد مردمي كه 
حق را ش��ناخته بودند، دنبال حق نروند، آنجا كه مردم حق شناسي دنبال 
حق نرفتند. چه چيزهايي موجب ش��د مردمي دس��ت به جنايات بزرگي 
بيالايند، آنجا كه مي بينيد مردمي دست به جناياتي آلودند. غالباً وقتي كه 
پيگيري و تحقيق و مطالعه مي كند، آدم مي بيند كه منشأ اين همه ترس 

است، ترس!«.
در نقطه  مقابل اما وصف ياران حس��ين)ع( »رحيل« اس��ت: مَانْ كانَا فيِنَاا 
ِّي رَااحِلٌ مُصْبِحاً  نَاا فَاإنِ عَا لْ مَا هُ- فَاليْرْحَا ِ نَافْسَا اءِ اللهَّ لَاي لقَِا ناً عَا طِّ تَاهُ- مُوَا َااذِلًا مُهْجَا ب

 . اءَا اللهَّ إنِْ شَا
آنها نه تعلقي به دنيا داشتند و نه ترسي و همگام با حسين)ع( كه خود راحل 

است كوچ كردند، آنها مسلمان به اسلام علوي بودند نه اموي. 

تاريخانديشي
   انديشه ديني

اس�تادصفاييوضعيتشكافبيننسلي
رااينگونهآسيبشناس�يميكن�د:»ما
ميبينيمنس�ليكهبعدازماآم�ده،باآن
چيزيكهماديروزآنرابديهيميدانستيم،
كاماًفاصلهدارد.مؤمناست،معتقداست،
متوجهاست،دلسوزاستوليمترهايش
كاماًمتفاوتشدهاست.چرا؟چهچيزي
رابايدتحصي�لميكرديمك�هنكرديم؟
چهچي�زيراباي�دتبلي�غميكرديمكه
نكرديم؟وچگونهبايدتبليغميكرديم؟«

  انديشه خانواده
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راهتحكيمخانوادهازكرباميگذرد!

كوچياترس

چه چيزي امام حسين)ع( را 
به مسلخ شهادت كشاند؟


